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El Col·legi Oficial d’Arquitec·
tes d’Andorra (COAA) va emetre 
ahir un comunicat per aclarir les 
declaracions fetes recentment 
pels cònsols portaveus en rela·
ció amb l’article 16 de les Nor·
mes Deontològiques, després de 
les confusions generades sobre 
la seva aplicació. Segons el CO·
AA, aquestes normes no impe·
deixen als arquitectes col·legiats 
participar en la redacció o revi·
sió dels Plans d’Ordenació Urba·

L’entitat defensa la participació en la revisió dels POUP i critica la contractació d’arquitectes no autoritzats
ANDORRA DIFUSIÓ

L’entitat defensa la participació en la revisió dels POUP i critica la contractació d’arquitectes no autoritzats.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

menys sis professionals del col·
legi,» va afegir l’entitat.

D’altra banda, el COAA va mos·
trar la seva preocupació pel fet 
que algunes administracions 
comunals hagin arribat a con·
clusions errònies sobre l’apli·
cació de l’article 16. «La proble·
màtica real rau en la manca de 
convocatòries públiques per a 
la redacció i revisió dels POUP, 
una pràctica que infringeix la 
Llei de contractació pública», va 

El Col·legi d’Arquitectes denuncia 
irregularitats en els censos comunals

CONFLICTE SOBRE LES NORMES DEONTOLÒGIQUES

Resposta a les declaracions dels comuns
Tema del dia

na Parroquial (POUP), tal com 
s’havia interpretat en algunes 
administracions comunals.

«L’article 16 de les Normes De·
ontològiques estableix que els 
arquitectes col·legiats que re·
dactin o revisin un POUP poden 
continuar amb la seva activi·
tat professional habitual, però 
amb la condició que no s’incre·
menti irregularment la super·
fície visada en els tres anys pos·
teriors a l’aprovació del plane·
jament», va afirmar el COAA, 
tot indicant que «aquest article 
no prohibeix als arquitectes re·

alitzar projectes dins la matei·
xa parròquia on es fa la revisió».

El COAA va confirmar aquest 
darrer dijous, en una Assem·
blea Extraordinària, que aques·
ta interpretació era incorrec·
ta i va ratificar per unanimitat 
que no hi ha cap obstacle per a 
la participació dels arquitectes 
en la revisió dels POUP. «Des de 
l’aplicació de les condicions es·
tablertes, diversos arquitectes 
han estat implicats en la revisió 
d’aquests plans, com es va veure 
en la convocatòria d’aquest es·
tiu, en la qual van participar al·

Quatre comuns 
haurien contractat 
arquitectes no 
residents i sense 
autorització per exercir

declarar el COAA. Aquesta man·
ca de transparència en els pro·
cessos de selecció reflecteix, se·
gons l’entitat, «la poca voluntat 
dels comuns d’ajustar·se a les 
normatives vigents.»

A més, el comunicat denun·
cia que quatre de les corpora·
cions comunals han contrac·
tat directament arquitectes no 
residents i sense autorització 
per exercir al país, una pràctica 
que el COAA considera una vio·
lació greu de la Llei 40/2022 de 
Professions Titulades. «Aques·
ta actuació posa en qüestió el 
compliment de les garanties le·
gals i professionals establertes 
per la normativa andorrana,» 
va subratllar l’entitat. .
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La creació d’un advocat 
referent únic per a les 
víctimes de violència de 
gènere a Andorra és una 
notícia positiva que me-
reix celebració. Aquesta 
mesura té com a objec-
tiu simplificar i millorar 
l’acompanyament legal 

Un pas endavant per una 
millor atenció legal al país

EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

de les persones que tra-
vessen una situació tan 
traumàtica, evitant-los la 
càrrega de repetir la seva 
història davant de dife-
rents professionals. Tot 
i això, és important des-
tacar que aquesta inicia-
tiva hauria d’haver estat 

per garantir una protec-
ció completa i eficaç per 
a les víctimes. És necessa-
ri continuar avançant en 
la millora de l’atenció i 
la prevenció, i assegurar 
que els drets de les perso-
nes afectades siguin real-
ment respectats.

ha estat una mancança 
greu en un sistema que 
hauria de posar les ne-
cessitats de les afectades 
al centre. Aquest projec-
te és un pas en la direc-
ció correcta, però hauria 
de ser només el primer 
d’una sèrie d’iniciatives 

implementada fa temps. 
Les víctimes de violèn-
cia de gènere necessiten 
un sistema de suport efi-
caç, que els permeti recu-
perar-se i trobar protec-
ció sense més entrebancs 
burocràtics. La manca 
d’aquesta figura fins ara 
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Enquesta setmanal

S’haurien d’incloure més 
esdeveniments del món 
digital per impulsar altres 
sectors del país?

63%

SÍ

37%

NO
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Abans de començar a es-
criure, vull deixar clar 
que en l’amor no hi ha 
espai per a les agressi-
ons; per tant, si n’hi ha, 
no és amor. En tot cas se-
rà frustració, odi, enveja 
o qualsevol altre adjectiu 
qualificatiu menyspre-
ant, la persona en qües-
tió està canalitzant l’ex-
cés d’energia negativa en-
vers la seva parella. No té 
eines cognitives per dia-
logar o per mostrar el seu 
estat anímic i, per tant, re-
córrer als insults, humili-
ació o, inclús, violència fí-
sica. És una manera sen-
zilla i ràpida de desfer-se 
de l’energia sobrant, com 
pot ser la ira, la supèrbia 
o l’enveja, entre altres 
més; la part emocional 
ha après el control de la 
situació i ennuvola o in-
clús anul·la, la racional. 
La persona és incapaç de 
pensar en les conseqüèn-

El mal costum de faltar el respecte 
a la parella sentimental

LA TRIBUNA

La persona canalitza l’excés 
d’energia negativa envers la parella 
i no té eines cognitives per dialogar

OMAR

EL BACHIRI

cies que poden tenir els 
seus actes, però  és que, a 
més, se sent tota poderosa 
comportant-se així.

Està sent estúpida i 
aquesta paraula no és cap 
insult, atès que significa 
comportar-se sense pen-
sar en les conseqüències 
que poden tenir els nos-
tres actes. Aleshores, dub-
to molt que algú estúpid 
pugui aportar res positiu 
o  productiu a una relació 
sentimental; en tot cas, 
serà al contrari, aportarà 
mal rotllo, discussions i 
malestar generalitzat. Ai-
xí doncs, és inadmissible 
deixar que la nostra pare-
lla sentimental ens falti 
al respecte, ni encara que 
sigui jugant o rient, per-
què si ho fa és que real-
ment ho pensa. Per tant, 
no podem acceptar que 
ens digui paraules com 
inculte, idiota, imbècil, 
ruc, anormal, etc., parau-
les que després d’un cert 
temps ens les creiem i ens 
comportem justament 
d’aquesta manera.

Sense voler adquirim 

l’autoprofecia completa 
(efecte Pigmalió) i, malau-
radament, li estem apla-
nant el camí perquè uti-
litzi tota la seva artilleria 
cognitiva per fer-nos sen-
tir culpables si en algun 
moment ens queixem del 
seu tracte. Així doncs, per 
a no arribar a aquesta si-
tuació, la qual està desa-
fortunadament a només 

un pas de l’agressió física, 
la qüestió és no permetre 
que ens falti al respecte en 
cap moment. Quan sen-
tim que no ens agraden 
les paraules que utilitza 
per definir-nos, li hem de 
fer saber. Moltes vegades, 
la cosa no va a més per-
què la persona s’adona de 
l’error i canvia per com-
plet el seu vocabulari, pe-

rò també està la part con-
trària, la que tot i sabent 
que ens molesta, conti-
nua amb el seu compor-
tament i és exactament 
amb aquestes persones 
amb les quals hem de li-
quidar la relació.

Són sociòpates, gaudei-
xen fent el mal i es creuen 
amb el dret de menyspre-
ar als altres, i encara més 
si són del seu entorn més 
proper. Aleshores, per re-
conèixer-les, hem de fi-
xar-nos si existeix con-
cordança entre les seves 
paraules i el seu compor-
tament; és a dir, si es com-
porten tal qual diuen que 
són. Per exemple: si ens 
diuen que ens estimen, 
però quan hi ha qualse-
vol petita desavinença en 
comptes d’intentar solu-
cionar-la parlant, ens in-
sulta o humilia. O també, 
en comptes d’explicar les 
coses parlant coherent-
ment, ho fa burlant-se 
de nosaltres, perquè vol 
fer-nos entendre que som 
uns ineptes. .
Psicòleg clínic

PEXELS
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Dilluns, 26 de febrer del 2024

PATRIMONI CULTURAL

Nacional

L’autocar més antic del Princi-
pat d’Andorra, el Dodge Fargo 
de 1945, es troba ja restaurat en 
un 75%. Un desig fet realitat pe 
part de l’expresident de l’asso-
ciació Velles Cases Andorranes, 
Claude Benet, i qui avui ha tras-
lladat el president de l’entitat, 
Robert Lizarte, en el marc dels 
quaranta anys que compleixen 
els cuidadors del patrimoni an-
tic del país. «La nostra missió era 
recuperar un bé que és part de la 
nostra història, ja que es tracta 
de l’autobús més vell que trans-
portava viatgers i que s’ha po-
gut conservar fins avui dia, tro-
bat a Sant Julià de Lòria», va co-
mentar Lizarte aquest dilluns 
al matí després de l’addenda als  
convenis entre el ministeri de 
Cultura i la parròquia d’Escal-
des-Engordany, qui acull i man-
té el seu aparcament, i per con-
tinuar així els treballs de recu-
peració.

Al marge d’haver destacat la 
seva importància de preserva-
ció, el president de Velles Cases 
va posar en relleu que els termi-
nis en què es mouen i segons al 
que ja tenen restaurat, preve-
uen que de cara a la tardor de 
2025; és a dir, en un any, el Far-
go estigui completament opera-
tiu per a dur a terme viatges de 
distàncies curtes i algun recor-
regut més ampli pel país. Així, 
Lizarte va especificar que «falta 
enllestir la part de xapa i la pin-
tura, així com el motor del vehi-

Lizarte sosté que «amb paciència i amb un mecànic artesà» l’autocar estarà aviat operatiu
SFGA

El president de Velles Cases sosté que «amb paciència i amb un mecànic artesà» l’autocar estarà aviat operatiu. 

PARIS MAMEGHANI
ENCAMP

cle que és la zona més complica-
da; tanmateix, comptem amb 
un mecànic artesà que sap com 
tractar-lo i posar-lo en funciona-
ment», va detallar, tot afirmant 
que «amb paciència s’aconse-
guirà l’objectiu». 

Sobre els tràmits d’amplia-
ció, es va concretar que cada ins-
titució - Govern, Comú d’Escal-
des-Engordany i Velles Cases -, 
aportin 20.000 euros per a la 
consegüent restauració, amb la 
finalitat d’enllestir la part estè-
tica de l’autocar, la qual com-
porta, com va recordar Lizar-
te, els treballs de pintura i de fa-
bricació i col·locació dels vidres, 

El Dodge Fargo de 1945 estarà 
recorrent els carrers del país en un any

ROBERT LIZARTE

MÒNICA BONELL

PRESIDENT DE VELLES CASES ANDORRANES

MINISTRA DE CULTURA

«La nostra missió era recuperar un bé que és part de 
la nostra història, ja que es tracta de l’autobús més vell 
que transportava viatgers i que s’ha pogut conservar»

«Amb aquesta última aportació el vehicle estarà llest 
per exposar-se [...] Aquest transport conté les històries 
de molta gent i és una icona del país»
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marcs i seients, els quals no es 
troben tots adequats. Sobre ai-
xò, la titular de Cultura, Joven-
tut i Esports, Mònica Bonell, va 
afegir que «amb aquesta última 
aportació el vehicle estarà llest 
per exposar-se», i que amb els tre-
balls de rehabilitació pertinents 
es clourà la restauració «d’una 
icona del país». A més, Bonell va 
realçar la importància de preser-
var el patrimoni andorrà, ja que 
aquest transport «conté les his-
tòries de molta gent».

Per la seva part, Gili va des-
prendre que els diners s’inverti-
ran «en la motorització d’aquest 

Fa qüestió de 10 dies el minis-
tre portaveu de Govern i titular 
de la cartera de Medi Ambient, 
Guillem Casal, feia entreveure 
el seu malestar per no comptar 
encara amb els estudis de càr-
rega màxima de la parròquia 
que dirigeix la cònsol Rosa Gi-
li, recordant que en aquests mo-
ments, a excepció d’aquest ter-
ritori, els altres sis ho han dut 
a terme. En resposta a aquesta 
causa, la mandatària escalden-
ca va aclarir als mitjans que «en 
els pròxims dies es farà arribar 
i que esperen que no es demo-
ri més». No obstant això, Gili va 

La mandatària 
comunal destaca la 
importància del POUP

Gili anuncia 
l’enviament 
imminent de 
l’estudi de càrrega

PLA D’URBANISME ESCALDENC

P.M.
ENCAMP

EL PERIÒDIC/P.M.

La cònsol major d’Escaldes-Engordany, Rosa Gili, ahir al matí a l’antic hotel Rosaleda.

estipular que «això no és el més 
important, que és només la fo-
to puntual de la parròquia, pe-
rò que el que realment importa 
és veure com clou el Pla d’Urba-
nisme». 

A la sol·licitud de Casal que les 
corporacions «treballin plega-
des per concretar amb antelació 

l’estat dels seus territoris», Gili 
va destacar que esperen que els 
estudis de càrrega es trametin 
aquesta setmana i que «s’estan 
treballant conjuntament de 
forma que es puguin fer arribar 
a l’Executiu imminentment», 
ha precisat. A més, va posar so-
bre la taula que tothom coneix 
els matisos en els quals es tro-
ben al límit, com la xarxa au-
tomobilística, la qual té la seva 
mobilitat «bloquejada i satura-
da». La cònsol major tampoc va 
voler atribuir aquesta proble-
màtica com el motiu principal 
pel qual no s’hagin enviat els es-
tudis de càrrega, sinó que con-
creta que és «una suma de fac-
tors» i que el que els interessa 
de veritat és «com queda la fase 
final de la revisió del POUP». .

Rosa Gili

«El que ens interessa 
de veritat és veure 
com queda la fase final 
de la revisió del Pla 
d’urbanisme»

CÒNSOL MAJOR D’ESCALDES

Una de les tasques 
pendents seria la 
reparació del motor, 
potser la zona més 
complicada de tractar

Cada institució 
implicada en la 
signatura efectuada 
aquest dilluns 
aportarà 20.000 euros

i que no vam dubtar en cap mo-
ment en implicar-nos en un pro-
jecte que té com a finalitat con-
servar la història del patrimoni 
i la cultura d’un poble». Cal re-
cordar que el manteniment del 
Dodge Fargo es remunta al 28 
d’octubre de 2021, època quan 
Govern i Velles Cases Andorra-
nes van signar un acord de col-
laboració per a la seva posterior 
restauració, la qual consistia en 
la manutenció tècnica i l’ator-
gament d’un ajut econòmic di-
recte de 10.000 euros per sufra-
gar tota la part de reconstrucció. 
La corporació escaldenca tam-
bé va signar un conveni per col-
laborar a la causa i oferir un lloc 
segur on guardar-lo. .
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El tradicional ball de l’Ossa d’Or-
dino, una de les festes més em-
blemàtiques de la parròquia or-
dinenca, estrenarà una nova 
indumentària el pròxim 8 de de-
sembre a la plaça de Prat de Call. 
Aquest canvi, acordat per la cor-
poració comunal i l’Associació 
de Cultura Popular, té com a ob-
jectiu donar un aspecte més re-
alista i digne al personatge que 
protagonitza el ball, a la vega-
da que preserva la seva essència 
festiva i cultural. D’aquesta ma-
nera, la nova disfressa, confecci-
onada pel dissenyador Pau Fer-
nández, presenta un pèl de co-
lor marró, simulant l’os bru del 

La representació ordinenca incorpora un vestit més realista i adaptat a qualsevol talla

L’Ossa estrena nova indumentària 
per dignificar el personatge

TRADICIÓ I INNOVACIÓ A ORDINO

COMÚ D’ORDINO

La representació incorpora un vestit més realista i adaptat a qualsevol talla, amb la participació activa dels més petits. 

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Pirineu, el qual cobreix tot el cos 
del portador.

«Ara s’assembla molt més a 
una ossa realment, amb urpes a 
les mans i als peus, i una màscara 
integrada al vestit que crea una 
imatge més impressionant», va 
explicar la secretària de l’associ-
ació, Eva de la Pena. Fins ara, el 
ball es feia amb dues pells d’os i 
una màscara, però amb la decla-
ració de la dansa com a Patrimo-
ni Immaterial de la Humanitat 
per la Unesco, es va considerar 
important modernitzar el vestu-
ari per mantenir el caràcter tra-
dicional, però amb un toc de dig-
nitat i realisme. 

Una de les característiques 
més destacades del nou vestuari 
és que es pot adaptar a qualsevol 

talla, atès que els actors de l’os-
sa poden variar cada any. Així, 
s’ha creat una peça escènica que 
es pot personalitzar per garantir 
que cada portador se senti còmo-
de i impliqui amb el personat-
ge de manera autèntica. Aques-
ta, però, no serà l’única novetat 
d’aquesta edició del ball. Per pri-
mera vegada, els més petits par-
ticiparan activament en el de-
senvolupament dels diàlegs de 
la farsa burlesca que acompa-
nya la dansa. A través d’un grup 
de treball, els nens i nenes han 
aportat les seves vivències i ide-
es, enriquint així la representa-
ció: «És una forma de connectar 
amb els més joves i transmetre’ls 
aquesta tradició tan nostra», va 
comentar de la Pena. .

Eva de la Pena

«Ara s’assembla més a 
una ossa realment, amb 
una màscara integrada 
que crea una imatge 
més impressionant»

SECRETÀRIA DE L’ASSOCIACIÓ DE 
CULTURA POPULAR
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La distribució de productes 
menstruals reutilitzables im-
pulsada pel Govern va comen-
çar amb una bona resposta, amb 
més de 100 unitats entregades 
en les primeres hores de la cam-
panya. Els productes, que inclo-
uen calces i copes menstruals, 
s’han destinat a persones d’en-
tre 12 i 35 anys, amb l’objectiu 
de promoure un canvi d’hàbits 
cap a alternatives més sosteni-
bles i reduir l’impacte ambien-
tal dels productes menstruals 
d’un sol ús.

El ministre de Medi Ambient, 
Guillem Casal, va destacar que 
s’han posat a disposició de la 

S’ofereixen 8.000 productes per fomentar la sostenibilitat i la salut menstrual entre joves de 12 a 35 anys

Més de 100 productes menstruals 
distribuïts durant les primeres hores

CAMPANYA SOSTENIBLE

SFGA

S’ofereixen 8.000 productes per fomentar la sostenibilitat i la salut menstrual entre joves de 12 a 35 anys.

ALEX MONTERO
ESCALDES-ENGORDANY

ciutadania un total de 8.000 pro-
ductes, amb una distribució que 
es farà fins a esgotar les existèn-
cies. «La campanya està sent tot 
un èxit, i les entregues estan fun-
cionant bé. Estem molt satisfets 
amb la resposta, especialment 
tenint en compte que la distribu-
ció es fa en pocs punts i el temps 
per organitzar-ho ha estat limi-
tat», va afirmar Casal. Els pro-
ductes es distribueixen en dife-
rents punts de recollida com els 
centres d’atenció primària i els 
punts joves, els quals aniran can-
viant cada dia per assegurar-se 
que totes les zones del país tin-
guin accés a aquesta campanya.

Aquesta iniciativa, la qual for-
ma part de les activitats de la Set-
mana Europea de Prevenció de 

Residus, busca conscienciar so-
bre els efectes mediambientals 
dels productes d’un sol ús, com 
els tampons i compreses. Casal va 
explicar que «els productes mens-
truals d’un sol ús es calculen 
en uns 17.000 al llarg de la vida 
d’una persona. Molts d’aquests 
productes no es descomponen 
durant segles, creant un impac-
te greu sobre el medi ambient». 

El projecte s’ha finançat amb 
un pressupost de 92.000 euros, 
procedents d’una bossa de fons 
generada per la recollida selec-
tiva d’olis vegetals. Casal va de-
tallar que «aquests diners s’han 
obtingut gràcies a un contracte 
amb la concessionària de la re-
collida selectiva d’olis vegetals, i 
es reverteixen en accions que fo-
menten la reducció de residus». 
En aquest sentit, el titular de la 
cartera de Medi Ambient va re-
cordar que aquest model de fi-
nançament ja s’ha utilitzat en 
altres campanyes de sensibilit-
zació mediambiental, com la 
distribució de bosses reutilitza-
bles per a la compra de produc-
tes a granel, tot indicant que la 
campanya «també promou la sa-
lut i la igualtat de gènere, ja que 
dona accés a productes essenci-
als de manera gratuïta per aque-
lles persones que els necessiten».

Tot i l’èxit de la distribució, 
la campanya ha generat alguns 
dubtes per part de l’oposició, la 
qual ha plantejat qüestions so-
bre la gestió del pressupost i l’ad-
judicació dels contractes. Casal 
va defensar la transparència del 
procés i va explicar que «les pre-
guntes que ens han arribat es re-
soldran a través de la resposta 
escrita que publicarem prope-
rament. La campanya s’ha ges-
tionat segons els criteris esta-
blerts i els diners s’han utilitzat 
de manera correcta». .

Guillem Casal

«La campanya s’ha 
gestionat segons els 
criteris establerts i els 
diners s’han utilitzat de 
manera correcta»

MINISTRE DE MEDI AMBIENT
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A dues setmanes del Dia Interna-
cional per a l’Eliminació de la Vi-
olència contra la Dona, l’Institut 
Andorrà de les Dones (IAD), jun-
tament amb 10 entitats més, va 
presentar ahir els resultats de les 
diverses accions que s’han dut a 
terme en el marc de la Taula de 
Treball de professionals d’Inter-
venció en Violències de Gènere. La 
presidenta de l’IAD, Montserrat 
Ronchera, va explicar que «hem 
tingut en compte les valoracions 
de les víctimes per identificar les 
mancances dels protocols».

En aquest context, els repre-
sentants de les diferents enti-
tats van destacar que una de les 
principals queixes per part de les 
víctimes és la problemàtica en 
els aspectes judicials; concreta-
ment, la manca de coordinació 
i cohesió entre els diferents mo-
ments en què les víctimes han de 

La Batllia prepara un protocol d’acollida per a les afectades per protegir-les en el seu pas per la Justícia

Cap a un advocat únic per a les 
víctimes de violència de gènere

IGUALTAT

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ANDORRA LA VELLA

ser representades a la Seu de la 
Justícia. La tresorera del Col·legi 
d’Advocats d’Andorra, Margari-
da Marticella, va subratllar que 
«fins ara, el sistema fa que la víc-
tima tingui un advocat pel torn 
penal, un altre pel civil i un ter-
cer que l’assisteix a la Policia». 
Tal com va apuntar Marticella, i 
tot a partir de l’escolta de les afec-
tades, s’ha arribat a la conclusió 
que «per mantenir la víctima tan 

sures analitzades en el marc 
d’aquest procés, destaca la pro-
posta d’aplicar la ‘prova precons-
tituïda’. Aquesta eina ajudaria a 
evitar la revictimització de la víc-
tima, ja que li permetria no ha-
ver de repetir constantment el 
relat dels fets. Així, s’aconsegui-
ria protegir millor la seva salut 
emocional, evitant situacions 
que podrien agreujar el seu es-
tat psicològic. .

ANA/R.S

Diferents representants d’entitats que han participat en la Taula de treball de professionals d’Intervenció en Violències de Gènere. 

protegida com sigui possible, cal 
que tingui un únic referent, un 
advocat únic que la pugui acom-
panyar en tots els procediments».
Per fer realitat aquest projecte, 
s’ha sol·licitat una subvenció al 
Govern per garantir la presència 
d’advocats d’ofici especialitzats 
en aquesta matèria, ja que actu-
alment no n’hi ha. «Es té constàn-
cia que 10 advocats ja s’han ins-
crit per accedir a aquesta subven-
ció», va apuntalar la tresorera de 
l’entitat col·legial. 

En aquesta mateixa línia, el fis-
cal Iván Alís, també membre de la 
taula de treball, va subratllar que 
«l’objectiu principal és protegir 
la víctima». A més, va informar 
que des de la Batllia s’està desen-
volupant un protocol d’acollida 
per a les víctimes que es posaria 
en marxa en el moment en què 
arriben a la Seu de la Justícia, ja 
que «en alguns casos es poden 
sentir desemparades». 

D’altra banda, entre les me-

Montserrat Ronchera Margarida Marticella

«Hem tingut en compte 
les valoracions de les 
víctimes per poder 
identificar les mancances 
dels protocols»

«Fins ara el sistema fa 
que la víctima tingui un 
advocat pel torn penal, 
un altre pel civil i un tercer 
que l’assisteix la Policia»

PRESIDENTA DE L’IAD TRESORERA DEL COL·LEGI D’ADVOCATS
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L’índex de vendes de les grans su-
perfícies comercials ha experi-
mentat una variació positiva de 
l’1,4%, a preus corrents, durant 
el mes de setembre respecte del 
mateix termini de l’any anterior. 

La població flotant durant 
el tercer trimestre ha estat 
de 4.158.738 persones, equi-
valent a un increment d’un 
2,6% si es compara amb el ma-
teix període de l’any anterior. 
L’anàlisi mensual dels anys 
anteriors, excepte el 2020 
i 2021, mostra que la pobla-

En funció del tipus de producte, 
l’índex dels productes alimenta-
ris s’incrementa un 2,4%, men-
tre que la venda de la resta de pro-
ductes (no alimentaris) decreix 
un 0,5% en comparació amb el 
mateix període de l’any anterior. 
Pel que fa a les variacions inter-
mensuals, l’índex general corres-
ponent el setembre experimenta 
una variació negativa del 25,1%, 
tenint en compte que es tracta de 
les dades originals i que no des-
compten factors estacionals ni 
els efectes de calendari. .

ció flotant augmenta a partir del 
juny, amb el pic màxim a l’agost. 
Durant el tercer trimestre de 
l’any 2024 les xifres de població 
flotant es van situar al voltant 
d’1.450.000 persones per mes, 
per sobre dels valors del mateix 
període del 2023, quan es van si-
tuar sobre 1.400.000 persones. 
Per altra banda, la població esta-
cional durant el tercer trimestre 
ha estat de 5.122.842 persones. .

Les vendes de grans 
superfícies augmenten fins 
a un 1,4% al setembre

El nombre de visitants 
supera els 4,1 milions durant 
el tercer trimestre de l’any

L’alimentació impulsa 
l’increment total 
assolit amb un 2,4%

Més de 5,1 milions de persones van contribuir 
al creixement de la població temporal

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

El nombre d’estudiants esco-
lars que va finalitzar el curs 
acadèmic 2023/24 va situar-se 
en 11.372, la qual cosa suposa 
un augment del 0,6% respec-
te als que van finalitzar el curs 
2022/23, que van ser 11.300. 
Per nivell d’ensenyament, hi 
ha un increment d’alumnes en 
els nivells de segona ensenyan-
ça (83 alumnes més, un 2,4%) i 
batxillerat (117 alumnes més, 
un 10,6%). Per contra, el nom-
bre d’alumnes disminueix 
en els nivells de maternal (57 
alumnes menys, un 2,9%), pri-
mera ensenyança (53 alumnes 
menys, un 1,2%) i formació pro-
fessional (18 alumnes menys, 
un 3,4%). Quant al sistema edu-

ARXIU ANA

El nombre 
d’estudiants escolars 
augmenta un 0,6%

Els estudis de segona ensenyança i 
batxillerat lideren el creixement educatiu

ESTADÍSTICA

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

El nombre d’estudiants escolars creix un 0,6% durant el curs 2023/24 i arriba als 11.372 alumnes.

catiu, en comparació amb el 
curs acadèmic anterior, el nom-
bre d’estudiants escolars del 
sistema educatiu andorrà aug-
menta un 0,8% i se situa en els 
4.700 alumnes; en el sistema 
educatiu espanyol augmenten 

un 3,6% i se situa en els 3.047 
alumnes; en el francès dismi-
nueixen un 2,9% (3.373 alum-
nes), i, finalment, el sistema an-
glès, amb 252 alumnes, acumu-
la el cinquè any de creixement 
consecutiu (13,5%). .

LES XIFRES

11.372
El nombre total d’alumnes 
escolars que va finalitzar el curs 
acadèmic 2023/24 a Andorra.
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El partit SomVeïns ha anunci-
at el seu ferm posicionament en 
contra de l’Acord d’associació 
amb la Unió Europea, amb mo-
tius clars i una anàlisi profunda 
de les possibles implicacions per 
al país. Segons la formació, la se-
va postura ha estat influenciada 
per les opinions dels veïns i ciu-
tadans que viuen a Andorra, els 
quals «també se’n veuran afec-
tats pel que finalment es decidei-
xi en referèndum».

SomVeïns defensa que, si bé 
l’Acord d’associació podria tenir 
beneficis per a alguns sectors, la 
gran majoria de la ciutadania i 
de les petites empreses es veuri-

El partit argumenta que perjudicaria els petits comerciants, la seguretat i la independència del país

SomVeïns es posiciona en contra de 
l’Acord d’associació amb Europa

POSICIÓ DE PARTIT

ANDORRA DIFUSIÓ

El partit argumenta que l’Acord d’associació perjudicaria els petits comerciants, la seguretat i la independència del país.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

en perjudicades. El partit aler-
ta que la implementació de la 
normativa europea podria com-
portar una pujada d’impostos, 
com l’IRPF o l’IGI, que afectaria 
especialment els petits comerci-
ants, fent que els comerços locals 
perdin competitivitat davant 
de les empreses més grans de la 

tit liderat per Xavier Surana con-
sidera crític és el control de la im-
migració. «La delinqüència ha 
anat augmentant i, justament, el 
no poder demanar els penals sis-
temàticament a tots aquells que 
vulguin venir a viure o treballar a 
Andorra farà augmentar el risc», 
ha afirmat el partit. La formació 
considera que la seguretat és un 
dels principals atractius d’An-
dorra per als residents i visitants, 
i tem que aquest acord afecti ne-
gativament aquest factor.

A escala internacional, SomVe-
ïns considera que la fórmula ac-
tual, basada en un tractat trila-
teral amb Espanya i França, és la 
més beneficiosa per a Andorra, i 
que l’estratègia dels convenis bi-
laterals hauria de ser l’adequa-
da per establir vincles més estrets 
amb països específics, en lloc de 
subscriure’s a un acord amb to-
ta la Unió Europea. «Estem con-
vençuts que el tractat trilateral 
és la millor fórmula i que els con-
venis bilaterals ens permetrien 
establir relacions més directes 
amb els països que ens interes-
sin», han afegit.

Finalment, el partit es mostra a 
favor d’un debat més obert sobre 
la doble nacionalitat, conside-
rant que hauria de ser una opció 
real per als andorrans, facilitant-
los l’accés a oportunitats labo-
rals i educatives a Europa. «La do-
ble nacionalitat ha de deixar de 
ser un tema tabú o recurrent de 
les eleccions generals per esdeve-
nir una realitat», han conclòs. En 
aquest sentit, remarquen que An-
dorra no ha viscut mai d’esquena 
a Europa i que continuarà man-
tenint bones relacions amb els 
seus veïns; no obstant això, cre-
uen que és essencial «preservar 
la identitat i independència del 
país per mantenir l’estabilitat i 
prosperitat de la nació». .

SOMVEÏNS
PARTIT LIDERAT PER XAVIER SURANA

«S’augmentarà el llindar de l’IRPF, el de l’exempció 
baixarà per recaptar més i el de l’IGI començarà a pujar 
perjudicant la competitivitat dels nostres comerços»

UE: «S’augmentarà el llindar de 
l’IRPF, el de l’exempció baixarà 
per recaptar més i el de l’IGI co-
mençarà a pujar perjudicant la 
competitivitat dels nostres co-
merços i afectant de forma molt 
important al petit comerciant», 
han declarat.

Un altre dels punts que el par-
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El secretari d’Estat de Transició 
Energètica, Transports i Mobili·
tat, David Forné, va iniciar  ahir di·
lluns la seva agenda de treball a la 
Conferència sobre el Canvi Climà·
tic de les Nacions Unides (COP29), 
que se celebra aquesta setmana a 
Bakú, la capital de l’Azerbaidjan. 
La COP29 reuneix els països de 
tot el món amb l’objectiu d’arri·
bar a acords per complir els objec·
tius climàtics globals establerts 
a l’acord de París i en el conveni 
marc de Nacions Unides sobre el 
canvi climàtic (UNFCCC).

Durant aquesta primera jor·
nada, Forné va participar a la 
taula ministerial ‘Global Cli·
mate Transparency’. En el marc 
d’aquesta reunió, Andorra va re·
bre un certificat de reconeixe·
ment, lliurat pel president de la 
COP29, Mukhtar Babayev, com a 
primer país a presentar a l’ONU 
el seu informe bianual de trans·

GOVERN D’ANDORRA

Forné destaca el 
compromís contra el 
canvi climàtic

Reconeixement de l’ONU per presentar el 
primer informe de transparència climàtica

RELACIONS INTERNACIONALS

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

El secretari d’Estat de Transició Energètica, Transports i Mobilitat, David Forné, rep el reconeixement de l’ONU.

parència (BTR). Aquest informe, 
entregat per Andorra a l’octubre 
de 2023, recull informació sobre 
les emissions de gasos d’efecte hi·
vernacle (GEH) nacionals, els ob·
jectius de reducció i les mesures 
que el país ha implementat per 
combatre el canvi climàtic.  For·
né va destacar que la rebuda del 

certificat per part de l’ONU i la 
UNFCCC representa un reconei·
xement internacional a l’esforç 
d’Andorra en matèria d’acció cli·
màtica: «La transparència és una 
eina fonamental per fomentar la 
cooperació global i garantir que 
les accions climàtiques tinguin 
un impacte real», va assegurar. .

Detingut un turista amb 
cocaïna líquida a la capital
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

La Policia va detenir la matinada 
de dissabte una dona de 26 anys i 
un turista de 36 anys durant con·
trols efectuats en dos locals d’oci 
nocturn d’Andorra la Vella. La do·
na portava 0,3 grams de cocaïna, 
mentre que el turista disposava 
d’un petit pot de vidre amb coca·

ïna líquida. Per altra banda, du·
rant la matinada de diumenge, 
un home de 30 anys va ser arres·
tat a l’exterior d’un establiment 
d’oci nocturn de la capital amb 
0,5 grams d’MDMA i 0,3 grams 
de cocaïna. Dilluns a la matina·
da, un home de 39 anys va ser de·
tingut també fora d’un altre lo·
cal de la ciutat amb 0,3 grams de 
cocaïna. Durant el cap de setma·

SUCCESSOS

na, la Policia també va arrestar 
set conductors, tres per donar 
positiu en drogues i quatre per 
taxes d’alcoholèmia que oscil·
laven entre 1,18 i 2,11 g/l. Un dels 
conductors, que va donar positiu 
amb 1,18 g/l, va col·lidir amb un 
vehicle comunal a Escaldes·En·
gordany després d’ignorar els se·
nyals. Un altre, amb una taxa de 
2,06 g/l, va ser detingut després 
de causar un accident a la carre·
tera d’Erts. Finalment, un home 
va ser arrestat com a presumpte 
autor d’un delicte per conduir 
amb el permís suspès. .

POLICIA D’ANDORRA

Agents de la Policia durant un control.

La rebuda del 
certificat per part de 
l’ONU i la UNFCCC 
reconeix l’esforç del 
Principat en la matèria
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El Comú de la Massana va pre-
sentar ahir una nova campanya 
de compostatge amb l’objectiu 
de conscienciar la ciutadania so-
bre la importància d’una gestió 
sostenible dels residus orgànics. 

Campanya de compostatge 
per conscienciar als veïns
La primera fase del projecte impulsat pel Comú de la Massana està 
centrada en la formació a les escoles i als padrins dels Horts Socials

SETMANA EUROPEA DE LA PREVENCIÓ DE RESIDUS
COMÚ DE LA MASSANA

El Comú de la Massana ha presentat una nova campanya de compostatge amb l’objectiu de conscienciar la ciutadania.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Miki Núñez encendrà el Nadal 
a illa Carlemany
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

El centre comercial illa Carle-
many, que enguany celebra 15 
anys, donarà la benvinguda a 
Nadal el dimecres 27 de no-
vembre, a les 20.00 hores, amb 
la tradicional encesa de l’en-
llumenat de Nadal que anirà a 
càrrec del cantant Miki Núñez. 

Com l’any passat, l’acte cons-
tarà d’un concert i inclourà el 
compte enrere previ a l’encesa. 
Núñez i la seva banda, coneguts 
dels escenaris andorrans, oferi-
ran els seus èxits més coneguts 
durant gairebé una hora d’ac-
tuació. A més, el cantant i pre-
sentador de televisió, condui-
rà també el tradicional comp-
te enrere, acompanyat de tots 

CONCERT ESPECIAL
COMÚ D’ANDORRA LA VELLA 

Miku Nuñez durant el concert que va oferir a la Festa Major d’Andorra la Vella. 

TV3 ‘Zenit’. Amb l’encesa ofici-
al de l’enllumenat, la decoració 
de Nadal del centre ja lluirà fins 
a Reis. Com cada any, l’arbre ge-
gant presidirà la planta baixa. .

Durant la presentació, la qual  va 
comptar amb la participació del 
cònsol menor i president de la 
Comissió de Medi Ambient, Ro-
ger Fité, es va explicar que el pro-
jecte es desenvoluparà en tres fa-
ses. La primera, ja en marxa, se 
centra en la formació dirigida a 
escoles i a persones grans.

Des del mes de setembre, 
s’han realitzat activitats de sen-
sibilització i formació als tres 
centres educatius de la parrò-
quia i als Horts de la Gent Gran, 
on ja s’hi han instal·lat dos com-
postadors. L’objectiu principal 
és ensenyar tot el procés de com-
postatge, des de la recollida i se-

els assistents. Cal destacar que 
aquest any l’encesa s’ha avan-
çat un dia a causa de l’agenda 
de Núñez, qui es troba actual-
ment conduïnt el programa de 

paració dels residus orgànics 
fins a la producció de fertilit-
zant natural. En aquest sentit,  
Fité va destacar que «la ubicació 
permetrà que els hortolans uti-
litzin el fertilitzant natural ob-
tingut i, a més, els alumnes po-
dran seguir de prop tant el pro-
cés de compostatge com el de 
plantació, especialment a par-
tir de la primavera».

L’objectiu final d’aquesta 
iniciativa és conscienciar to-
ta la ciutadania sobre els bene-
ficis del compostatge. De cara 
al 2025, la segona fase del pro-
jecte preveu implicar els ciu-
tadans interessats a tenir com-
postadors a casa per gestionar 
els seus residus orgànics de ma-
nera autosuficient. La darrera 
fase, prevista per a més enda-
vant, consistirà en la creació 
d’un compostador comunita-
ri, on els veïns podran dipositar 
els seus residus per compostar-
los de forma col·lectiva. .

Roger Fité

«Els alumnes podran 
seguir tant el procés de 
compostatge com el de 
plantació, especialment 
a partir de la primavera»

CÒNSOL MENOR DE LA MASSANA
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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https://www.instagram.com/elperiodic.ad/?hl=es
https://www.calameo.com/subscriptions/7817946
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

Busca 

Recepcionista/
Recanvista

Interessats envieu currículum a: 
info@cimexauto.com

CIMEX AUTO, S.L.

el Periòdic

https://www.becrestaurant.com/
https://www.cimexauto.com/ca/
https://www.calameo.com/accounts/7606511
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Després d’un empat amb sabor 
a poc al camp del Gimnàstic de 
Tarragona (1-1), l’FC Andorra es 
queda com a quart classificat al 
seu grup amb 21 punts i empatat 
amb el filial de la Reial Societat, 
qui el supera una posició per una 
major diferència de gols (18 en-
vers 11). Sobre això, l’entrenador 
del conjunt pirenaic, Ferran Cos-
ta, va assegurar en declaracions 
posteriors al duel de diumenge 
que fins al moment del gol local, 
l’equip estava dominant el joc 
i que «amb una mica més d’en-
cert haguessin culminat encara 
més accions». A més, es va fer res-
ponsable del gol del Nástic desta-
cant que va ser conseqüència «de 
defensar el nostre estil i la nos-
tra identitat», que tot i creure en 
ella, es pot encaixar un gol. Tot i 
això, el tècnic va valorar positiva-
ment la personalitat mostrada 
pels seus jugadors i el punt d’un  
empat en un dels terrenys més 
complicats de la categoria.

No obstant del risc que com-
porta l’estil ofensiu, Costa va re-
marcar que gràcies a aquest ves-
sant els hi ha permès jugar amb 
fluïdesa «per progressar molt en 
el joc i arribar a tres quarts de 
camp amb claredat i perill». D’al-
tra banda, l’entrenador va real-
çar la gran segona part exposada  
pel seu conjunt afegint que «han 
mostrat personalitat, molta au-
toritat amb la pilota i jugant cla-
rament per buscar la victòria fent 

El tècnic es fa responsable de la concessió del gol a causa de defensar l’estil i valora l’esforç del grup
@FCANDORRA

El tècnic tricolor, Ferran Costa, durant un instant al xoc contra el Nàstic de diumenge.

PARIS MAMEGHANI
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un partit notable», va qualificar, 
desprenent al mateix temps que 
a banda dels dos xuts estavellats 
al pal, «havíem fet prou mèrits 
per emportar-se els tres punts».

Finalment, Costa va posar en 
relleu l’actuació excelsa de Jo-
sep Cerdà, qui va dur a terme una 
feina ofensiva «molt bona», com 
també pel seu esforç i mentalitat 
i el de la resta de la plantilla. Diu-
menge s’enfronten a Unionistas 
de Salamanca al Nacional i el mà-
nager creu que «l’ambient a casa 
els farà anar a buscar el triomf». .

Costa valora positivament el punt 
i realça la mentalitat dels jugadors

PRIMERA RFEF

Esports

FERRAN COSTA
ENTRENADOR DE L’FC ANDORRA

«Jugar tan ofensivament comporta un cert risc, ho sabem 
i em faig autor del gol encaixat per voler preservar la 
nostra identitat. Tanmateix, hem sentit molta fluïdesa»

«Estic realment content amb l’actitud que mostra l’equip 
en cada partit i per com competeix. La nostra mentalitat 
com a grup ha crescut i és la línia que hem de continuar»
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Amb la derrota de diumenge da-
vant Unicaja de Màlaga (89-106), 
el MoraBanc Andorra aplega ja la 
seva tercera derrota consecutiva 
a la Lliga Endesa. Val a dir, això sí, 
que totes tres han estat per una di-
ferència de poc més de 10 punts, 
traient la d’aquest cap de setma-
na, que ha estat de +16. No obs-
tant això, el tècnic del conjunt pi-
renaic, Natxo Lezkano, va sortir 
a roda de premsa per valorar el 
que suposa aquesta nova derro-
ta d’un MoraBanc que recordem, 
continua castigat amb tres lesi-
ons (Bassas, Lammers i Luz). La bo-
na notícia, per contra, ha sigut la 
tornada de Sekou Doumbouya i 
de Shannon Evans, aquest últim 
sent el màxim anotar dels trico-
lor amb 18 punts i jugant mitja 
hora a un bon nivell.

En aquest sentit, l’entrena-
dor tricolor va felicitar primer  
a Unicaja pel seu gran enfronta-
ment, reconeixent que per gua-
nyar al que considera «el millor 
equip de la categoria, cal fer les 
coses molt bé des del principi i 
sobretot, trobar l’encert que no 
hem tingut», una de les causes 
de la derrota andorrana en veu-
re’s traduïda en un percentatge 
de tirs de camp de 29/66. Tot i la 
disputa a la qual Lezkano es re-
fereix en intentar enganxar-se 
al partit «quan estaven a 12 o 13 
punts de distància», va manifes-
tar que les «múltiples pèrdues de 
pilota i l’encert des de la línia ex-
terior dels malaguenys els han 
castigat molt a nivell de marca-
dor i també anímicament».

«No puc baixar al vestidor i dir-
lis als nois que no ho han inten-

El tècnic basc afirma 
que la falta d’encert 
els ha sotmès al rival

Lezkano atribueix la derrota al mal 
ritme anotador i als errors defensius

LLIGA ACB

@BCMORABANCANDORRA

Instant de l’entrenador del MoraBanc Andorra, Natxo Lezkano, durant l’enfrontament contra Unicaja.

P.M.
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nic basc del MoraBanc. Definint 
la mala dinàmica que travessa 
l’equip com «lògicament hem de 
millorar», Lezkano va posar en re-
lleu que els errors individuals els 
han «condemnat en excés» i que 
aquests no haurien de tenir lloc. 
Finalment, va agraïr amb escreix 
el suport de la Bombonera el cap 
de setmana i que «es continuarà 
millorant la feina per plasmar-se 
en una millor versió global».

En una línia semblant es va 
pronunciar Ibon Navarro, tècnic 
d’Unicaja: «Hem començat el du-

el amb un ritme d’anotació bas-
tant lent, passant bé la pilota tots 
dos equips, però amb uns percen-
tatges nostres bastant baixos de 
tir», referint-se als primers com-
passos, els quals s’han maquillat 
al final amb un 37/64 i un 57,8% 
encistellat en total. Sobre l’actu-
ació del MoraBanc, el tècnic es-
panyol va explicar que al segon 
quart el partit encara «no esta-
va trencat a favor d’ells», tot i el 
gran paper del nord-americà Ty-
son Carter, el qual va finalitzar el 
xoc amb uns brillants 25 punts. .

«Considero que per 
vèncer a un dels millors 
equips de la categoria 
cal no entrebancar-se 
tant i fer-ho tot molt bé»

EL MORABANC, EN DADES

43,9%
Ha sigut el percentatge de tirs de 
camp del combinat andorrà, que 
s’ha consumat amb un 29 de 66.

tat, perquè trobo que sí, malgrat 
el resultat del marcador. Tot i ai-
xò, penso que la falta de la pre-
sència sota l’anell de Lammers 
ens han condicionat molt i en 
aquest duel en particular en la fa-
ceta defensiva», va aclarir el tèc-



Esports20 Esports Dimarts, 19 de novembre del 202420

Els corredors de 
l’equip Rtechnology 
clouen la temporada

La parella Vinyes-Mercader culmina 
l’any amb un sisè lloc a Pozoblanco

MOTOR

ESQUÍ DE FONS

@JOANVINYES

El Hyundai i20 Rally2 pilotat per Joan Vinyes i Jordi Mercader al circuit de Còrdova. 

Els pilots de l’equip Rtechnolo-
gy, Joan Vinyes i Jordi Mercader, 
van tancar aquest cap de set-
mana la temporada de ral·lis al 
circuit de Pozoblanco, situat a 
la ciutat andalusa de Còrdova, 
quedant en sisena posició de la 
categoria absoluta amb un cro-
nòmetre de 58 minuts i 44 se-
gons. D’aquesta manera, i dins 
del marc de l’onzena cursa Ra-
llye Ciudad de Pozoblanco, els 
corredors van pilotar el Hyun-
dai i20N Rally2 a un altre nivell 
gràcies a la progressió aconse-
guida al llarg dels set trams de 
què constava la prova.

«El nostre principal objectiu 
era completar el circuit sense 
entrebancs. Després d’haver so-
fert diferents contratemps en 
proves anteriors que no ens van 
permetre acabar alguns ral·lis, a 
Pozoblanco volíem arribar a la 
meta. Des del primer test el di-
mecres abans de la prova, ens và-
rem trobar molt a gust sobre la 
terra cordovesa», va valorar ahir 
el mateix Vinyes, confirmant ai-

EL PERIÒDIC
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posicions a la general fins a ar-
ribar a la sisena posició», va des-
lligar.

Altrament, Vinyes també va 
fer entreveure que tant ell com 
Mercader es van trobar molt a 
gust sobre un terreny que defi-
neixen que contenia «trams es-
pectaculars», concloent que ha 
sigut la «millor forma de tancar 
la temporada de conducció so-
bre terra». Convé recordar que 
al tram de qualificació del di-
vendres, la parella Vinyes-Mer-
cader van obtenir el vuitè millor 
temps, la qual cosa els hi va per-
metre escollir un bon lloc -novè- 
en l’ordre de sortida dels trams, 
a banda d’una bona posició per 
trobar les pistes en bones con-
dicions després que els primers 
vehicles haguessin netejat la ca-
pa superficial menys adherent. 
L’onzè Rallye Ciudad de Pozo-
blanco va definir els campions 
finals de la categoria, deixant a 
Alejandro Cachón com a cam-
pió absolut. .

Cande Moreno retorna al país 
per recuperar-se d’una lesió
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Cande Moreno ha hagut de sus-
pendre temporalment els seus 
entrenaments al Canadà a cau-
sa d’una torçada al turmell es-

querre soferta durant una ses-
sió de supergegant. Cal remar-
car  que, tot i que la lesió sembla 
lleu, l’equip tècnic ha decidit 
que l’esquiadora torni a Andor-
ra per iniciar la seva recupera-
ció com més aviat millor.

FAE

L’esquiadora professional Cande Moreno.

xí quins eren els objectius que 
tenien previstos. «Durant el de-
senvolupament del ral·li la in-
tenció era no prendre riscos i 
mantenir en tot moment mar-
ge de prémer una mica més l’ac-
celerador. Amb tot,  vàrem fer 
bons temps que, de mica en mi-
ca, ens va permetre anar pujant 

JOAN VINYES

«El nostre objectiu era acabar 
la cursa sense entrebancs. Ho 
hem realitzat, ja que ens hem 
sentit molt a gust al circuit»

PILOT DE RALLY

Respecte a l’incident, la cai-
guda es va produir mentre Mo-
reno entrenava en pista, i en 
arribar al Principat se sotme-
trà a les proves mèdiques per-
tinents per determinar l’abast 
exacte de la lesió, segons infor-
men des de la Federació Andor-
rana d’Esquí (FAE). D’aquesta 
forma, aquestes proves ajuda-
ran a establir el temps neces-
sari per reprendre els entrena-
ments i continuar així amb la 
seva preparació esportiva. .

EL CRONÒMETRE ANDORRÀ

58:44:9
Ha sigut la marca exacta per endur-
se la sisena posició per part dels 
pilots de l’equip Rtechnology.
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La Federació Andorrana de Ci-
clisme (FAC) afronta un nou ca-
pítol amb la presentació de la 
candidatura liderada per Caro-
lina Poussier, primera dona que 
assumeix la responsabilitat de li-
derar l’entitat. Aquesta candida-
tura, que compta amb el suport 
d’altres professionals de l’escena  
com Joan Turne, Xavi Mora, Òs-

El projecte aposta per la 
reactivació de la base i 
una millor transparència

Carolina Poussier lidera la primera  
candidatura femenina a la FAC

CICLISME

ANDORRA DIFUSIÓ

Carolina Poussier lidera la primera candidatura femenina a la FAC.

EL PERIÒDIC
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tes, així com el suport en àrees 
clau com la psicologia esportiva i 
la nutrició. «És fonamental escol-
tar els nostres atletes i clubs, per-
què són ells qui millor coneixen 
les necessitats del dia a dia», van 
especificar des de la federació en 
relació a les primeres accions que 
es duran a terme en cas de ser es-
collida la proposta.

Finalment, la candidata a pre-
sidenta de la FAC va expressar el 
seu compromís amb el projec-
te: «Aquest pla estratègic és una 
aposta clara per potenciar el ci-
clisme del país des de la base i la 
igualtat amb un gran suport. .

en diverses disciplines ciclistes. 
A través d’esdeveniments, com-
peticions i clínics, es pretén des-
pertar l’interès per l’esport i am-
pliar la base de practicants, amb 
l’objectiu de crear una cantera 
sòlida que garanteixi el futur de 
l’esport a Andorra. «El nostre ob-
jectiu és construir una base sòli-
da per al ciclisme a Andorra, cen-
trant-nos en els joves i oferint-los 
les eines per créixer dins de l’es-
port», va declarar la candidatura.

El pla també inclou la professi-
onalització de la federació, des-
tacant la importància del segui-
ment personalitzat dels esportis-

Federació de Ciclisme

«Volem fomentar i crear 
una base sòlida per al 
ciclisme andorrà, centrat 
en la formació als joves i 
oferint-los eines adients»

ENTITAT DEL PRINCIPAT D’ANDORRA

Carolina Poussier

«És un pla estratègic que 
contempla potenciar des 
de la base el ciclisme del 
país i amb un suport des 
d’un caràcter igualitari»

CANDIDATA A LA PRESIDÈNCIA

car Cabanas, Berta Bassols i Aida 
Moscoso, ha desvetllat un ambi-
ciós pla estratègic per al període 
2024-2028. L’objectiu principal 
d’aquest nou pla és la reactiva-
ció de la base del ciclisme andor-
rà, amb un enfocament clar en la 
professionalització de la federa-
ció i una millora substancial en 
la comunicació i la transparèn-
cia amb els clubs, els atletes i al-
tres agents del sector.

Així, un dels pilars fonamen-
tals que contempla el pla estratè-
gic és el reforç de la base del ciclis-
me. La candidatura proposa una 
col·laboració estreta amb clubs 
i entitats privades per augmen-
tar la participació dels més joves 



el Periòdic News
STATUS OF THE ISSUE OF THE PROBLEM

Andorra lives immersed in a 
deep housing crisis, a problem 
that seems to have no end. Mo-
re than a year after the first ma-
jor public mobilization, the si-
tuation has not improved subs-
tantially, and the solutions 
proposed by the Government 
continue to generate doubts 
and criticism. To this instabi-
lity must be added the com-
plexity of a legislative process 
blocked by a set of parliamen-
tary amendments that prolong 
the uncertainty.

The last few months have 
been marked by the process 
of creating the Omnibus Law, 
the Government’s big bet to try 
to solve the crisis. But the ex-
pectations of the Housing Co-
ordinator, an entity that has 
been collecting citizens’ com-
plaints for some time, are far 
from being fulfilled. According 
to Joan Ramon Crespo, spokes-
person for the coordinator, 
«the bill that has reached us do-

Joan Ramon Crespo maintains that it must be accepted that there are «really disadvantaged groups»
ARXIU ANA

The Head of Government, Xavier Espot, and the Ministers of Tourism and Commerce, Presidency, Economy, Work 
and Housing and Justice and Interior, Jordi Torres, Conxita Marsol and Ester Molné on the day the Omnibus law 
was presented.

LAURA GÓMEZ RODRÍGUEZ
ESCALDES-ENGORDANY

Omnibus Law: uncertainty calls into 
question the effective solution to the crisis

es not provide 
immediate or 
concrete  so -
lutions» and 
c o m p l a i n s 
that  the  de -
mands of the 
entity, which 
c o l l e c t s  t h e 
complaints of 
those affected 
on a daily ba-
sis,  have not 
been taken in-
t o  a c c o u n t . 
«What we see 
is an insuffici-
ent law, which 
does not res-

THE KEYS
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The amendments presented 
mean more waiting time

Work is underway on a Law 
that does not yet have a closed 
text

After one year, the Land 
Registry has not been created

The affordable rental price will 
be announced this week

Cases of abuse and cheating 
continue to be reported

Call for a new demonstration 
in La Seu d’Urgell

pond to the needs of the peo-
ple», stated Crespo.

In addition to the lack of rea-
listic proposals, the process of 
the Omnibus Law was stopped 
by a maze of amendments that 
until last Friday were not for-
mally presented to the Executi-
ve to finalize the debate in Par-
liament.

This extends the uncertainty 
even further and the coordina-

http://www.immo-laportella.com/
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PIRINEU VIU

The next demonstration: 6D 
at La Seu d’Urgell

33 On the other hand, the Housing 
Coordinator expressed her support 
for the demonstration called by the 
Pirineu Viu entity, which will take 
place on December 6th at La Seu 
d’Urgell, to demand solutions to 
the serious crisis of housing that 
affects Andorra and the rest of 
the Pyrenees. The demonstration 
seeks to make the voice of the public 
heard in the face of rising property 
prices and the growing difficulty of 
accessing decent housing.

C r e s p o  s t a t e d  t h a t  t h e 
Coordinator will have full support: 
«We will attend because we are 
part of the Pirineu Viu. And we 
are campaigning for people to go 
down to La Sey, with the slogan Go 
to La Seu, not to go live in La Seu”, 
since we must «show our solidarity 
and unity in the face of a situation 
that affects everyone». Crespo also 
emphasized that the housing crisis 
transcends Andorra’s borders: 
«This is a situation that affects 
the entire Pyrenees. The people 
of Andorra are leaving to live in 
La Seu, and this is not an isolated 
movement, it is a flagrant fact”.

The poster of the call.

conclusions

2027, A «COMPLICATED» YEAR / Fina-
lly, the spokesman drew a pic-
ture that is worrying for the co-
ming years if an effective solu-
tion is not implemented before 
the extensions of the current 
rental contracts end. Accor-
ding to Crespo, the absence of 
clear and effective legislation 
could further aggravate the 
existing crisis, with hundreds 
of families affected. «Without a 
correct Omnibus Law, what we 
know is that in 2027 there will 
be a lot of people who may find 
themselves receiving a letter 
telling them that they have to 

No news about the 
Property Registry

Crespo also expressed his con-
cern about the delay in the creati-
on of the Property Registry, a me-
asure announced almost a year 
ago as part of the Government’s 
promises to combat housing pro-
blems in the country. The spokes-
man for the Coordinator harsh-
ly criticized the lack of concrete-
ness of the project, emphasizing 
that the Property Registry is still 
not up and running. «We have 
been waiting since December of 
last year for the Property Registry 
to start, and they talked about a 
period of 6 to 8 months. We are 
close to a year and still nothing is 
known», said the spokesperson. 
According to the Coordinator, 
the project presented so far do-
es not effectively address essenti-
al issues such as housing price re-
gulation. «We have not heard of 
a price regulation index anywhe-
re in which we refer to the loca-
tion, the year of construction, if 
it is renovated, if it is luxury, in 
what condition are you in, what 
services does it have, all that it’s 
not talked about.»

tor fears that, if the situation 
does not change, many Andor-
rans will be forced to pay unaf-
fordable rents or leave the co-
untry. A fact that has already 
brought to light several cases. 
«The law that is being drafted is 
not a real solution for the peo-
ple who live here», insisted the 
spokesman. Who stressed the 
importance of differentiating 

pay double what they are paying 
or that they can already be found 
other flats because their contract 
ends», he explained. This scena-
rio, according to the spokesman, 
can worsen even more if families 
are unable to bear the increase in 
rent or find alternative housing: 
«We have done the route, and a 
two-room flat for less than 1,500 
euros cannot be found». Crespo 
also pointed out that the end of 
the extensions means a tempo-
rary limit for many families who 
currently live with a certain con-
tractual stability: «The extension 
is finite and then what will hap-

pen? It is still not clear, becau-
se the housing law is not yet de-
fined.» The spokesman insisted 
on the need for an immediate 
solution to avoid an unsustai-
nable situation: «If the regulati-
ons do not exactly reflect a very 
direct and very cle- a r 
solution for resi-
dents and natio-
nals, there will 
be a very big pro-
blem in the co-
untry». the 
representa-
tive conclu-
ded.

In addition to the lack of 
realistic proposals, the 
Omnibus Law process 
has been stalled by the 
amendments

between the concept of social 
housing and housing solutions 
for truly disadvantaged groups. 
«We are seeing that when we 
talk about public rents, we are 
talking about more than 800 
euros. This price must not ex-
ceed 30% of a salary, if we do 
the calculations, we quickly 
get to more than 2,000 euros 
of monthly salary», explained 
Crespo, questioning whether 

these rentals are accessible to 
the majority of the population.

Likewise, he warned that the 
arrival of new public housing 
must be accompanied by a cle-
ar definition of its destinations 
and conditions: «We must dis-
tinguish between social hou-
sing and housing for people 
who are really disadvantaged. 
I don’t see that this is really a 
solution.» Another major con-
cern is the absence of the Hou-
sing Coordinator in the amend-
ment process. The organizati-
on, which knows firsthand the 
reality of the affected fami-
lies, complains that, despite 
multiple requests, the Gover-
nment has not contacted them 
to assess their contributions. 
«We have not had access to the 
amendments or the final text 
of the Law, nor have they lis-
tened to us», pointed out Cres-
po. Faced with this situation, 
the Coordinator already counts 
that it has collected more than 
seventy complaints of cases 
of ‘cheats’ in rental contracts, 
such as fraudulent price infla-
tion and the creation of fictiti-
ous debts that harm tenants. .
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Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel Fer-
nàndez

12:00
Mou-te

12:20
El Trànsit

13:15
Mirades: Els horitzons del gegant de 
pedra

13:45
Informatiu migdia

14:15
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
El Trànsit

17:30
Club Piolet

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

20:00
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:45
Informatiu vespre

21:15
El camí de la vida, amb Àlex Rovira: 
Txell Benito

22:05
La Companyia, amb Xavier Albert

22:50
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

23:35
Informatiu vespre

01:00
Àrea Andorra Difusió

Informatiu France 2418.30

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/
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PLATAFORMES

UNA PARELLA DE TRES (2008)

Comèdia dramàtica que 
segueix la història d’una 
parella jove que decideix 
adoptar el Marley, un cadell 
de labrador retriever per 
començar la seva nova 
vida junts. A mesura que 
passen els anys, i amb una 
personalitat excèntrica, 
Marley proporciona moments 
d’humor i caos, però també 
ensenya valors com la 
paciència, la responsabilitat i 
l’amor incondicional. 

Una pel·lícula que et captura 
des del primer moment amb 
la seva calidesa i humor. La 
relació entre els protagonistes 
i el seu gos és realment 
especial, mostrant com 
l’amor i els petits moments 
compartits poden enriquir la 
vida. Tot i que la pel·lícula està 
plena de somriures i rialles, 
el final inevitable trenca 
el cor, ja que ens recorda 
l’enorme vincle que es crea 
amb els animals i la duresa 
de perdre’ls, demostrant 
que l’amor per un animal 
pot ser tan intens com el de 
qualsevol altra persona.

DIRECCIÓ
David Frankel

GUIÓ

Scott Frank, Don Roos

MÚSICA

Theodore Shapiro

GÈNERE

Comèdia dramàtica

El Videoclub Dimarts, 19 de novembre del 202426

ALEX

MONTERO CARRER

INTERPRETACIONS

Owen Wilson: John 
Grogan
Jennifer Aniston: Jenny 
Grogan
Eric Dane: Sebastian 
Tunney
Alan Arkin: Arnie Klein

https://www.youtube.com/watch?v=FrtkHbqaPrA
https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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